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ÉVKÖZI 32. VASÁRNAP                             A év                           1-4 oldal 

 

Olv.: Bölcs 6,12-16 – 1Tessz 4,13-18 - Mt 25,1-13  

Példabeszéd a tíz szűzről   
                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

A kereszténység nem hittételek foglalata csupán,  
hanem vallomás! Hitvallás! 

 

Kedves Testvérek! Jézus azért jött, hogy elhozza hozzánk a legfontosabb üzenetet, azt, hogy 
az Isten szereti a világot és szereti az embert! Jézus ránk bízta ezt a titkot, hogy vigyük el 
ennek a világnak minél több pontjára ezt az igazságot! Minden szentmise segíteni akar 
bennünket abban, hogy elegendő lelki erőnk legyen ahhoz, hogy ezt a küldetést végre tudjuk 
hajtani! Ma, amikor Magyarországon, Európában, sőt az egész világban a kereszténység 
üldözött vallás, akkor különös súlya van ennek a felszólításnak!  
 

Ezt a szentmisét szerzetesi és papi hivatásokért ajánljuk föl! 
 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Hogy állunk az olajjal? Az evangéliumi okosság és az evangéliumi 
bölcsesség azt a biztos tudatot jelenti, hogy az Isten szeret bennünket! Megismétlem: Az 
evangéliumi okosság és a bölcsesség ebből a fölismerésből táplálkozik, hogy az Isten szeret! 
Ezért a kereszténység vágyakozás arra, hogy az ember találkozzon az Istennel! Az ember 
összetartozzon az Istennel, aki szeret! Ki ne vágyakozna arra, hogy összetartozzon azzal, aki 
őt szereti, ebből a fölismerésből táplálkozik Szent Ágoston nagy rejtélyt jelentő mondása: 
 

Szeress és tégy, amit akarsz! 

 

Sokféleképpen értelmezték, sokan félre, mások helyesen. Szeress és tégy, amit akarsz! 
Egyértelmű különben, aki szeret, az a másik javát akarja, annak az egész gondolkodása, 
kapcsolatrendszere arról szól, hogy mi az, ami szolgálja a másik javát. Ezért magától értetődő, 
hogy a kereszténység istenkeresés. A keresztény élet találkozás az Istennel, összetartozás 
Istennel! Üdvtörténetileg az emberi élet, amely keresztény, közös történet az Istennel! Nekünk 
ebből a szemszögből kell értelmezni a világot, amely Isten szeretetének a műve.  
 

Isten szeretetből teremtette a világot! Kell értelmezni az egyéni életünket: Isten szeretetből 
teremtett bennünket. Kell értelmezni az egymással való kapcsolatunkat: Isten arra szán 
bennünket, hogy egymás javát szolgáljuk és ezáltal megjelenjen ebben a világban a hit, a 
keresztény értékrend, az, amiről a mostani életben oly sokat hallunk, a keresztény 
gazdagságról, a keresztény értékrendről, kultúráról, amely gazdag világot teremt, olyan 
világot, amelyben meghatározó a szeretet!  
 

Jézus felszólít minket arra, hogy virrasszatok és várakozzatok az Úrra, ha találkozni akartok 
vele. A kereszténység az Istennel találkozók közössége. Sajátos ez a felszólítás, találkozni 
Azzal, akivel összetartozunk. Érteni kell ezt a felhívást. Napjainkban mérlegre teendő minden 
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a kereszténységünkkel, a hitünkkel, a vallásunkkal kapcsolatos kérdés, mert Európában 
sajátos helyzetben vagyunk. Európa helyzete más, mint az összes többi földrészé. Tudjuk, 
Európa a kereszténységben született, a keresztény értékrend megjelenítője 2000 év óta.  
 

Ma a keresztény értékeket nyomozzuk. Európa keresztény küldetése a felvilágosodás korában 
kérdőjeleződött meg, a francia forradalom építette föl a maga módszerét, rendszerét, hogy 
kihúzza Európa lába alól a talajt. Megszüntesse a keresztény értékrendet, a keresztény 
Európát. A keresztény Európa az Isten értékrendjét, igazságait, bölcsességét jelenítette meg a 
világ számára a magunk emberi módján, de mégis állandó kapcsolatban az Istennel!  
 

Ezért mondtam, hogy a keresztény világ az istenkereső ember világa, a megváltott ember 

világa, annak az embernek a világa, akit az Isten szeretete megmentett önmagától. Isten 
szeretete megmentett bennünket egymástól. Ha az isteni szeretet nem meghatározó a mi 
gondolati világunkban, törekvéseinkben, akkor egymás kárára, egymás ellenére akarunk 

boldogulni. Sajnos még megkockáztatható az is, hogy akarunk boldogok lenni. 
 

Hallottunk egy történetet, az Istenre várakozó emberek történetét, akik tudnak az Istenről, 
csak belealudtak keresztény világukba. Mindenki fölébred. Vannak ilyen pillanatok az 

életünkben, amikor a korom sötét éjszaka után, a csillagtalan éjszaka után is dereng, de nem 
mindenki okos, balgák is vannak közöttünk. Amikor fölteszi a kérdést az evangélista is, akkor 
keressük a választ, miben állt a balgák balgasága? 

 

Azt mondtuk, hogy a keresztény okosság, a keresztény bölcsesség azt jelenti, hogy az ember 
tudatában van annak, hogy az Isten szereti. Csakhogy, aki ennek a tudatában van, annak 
tevékeny várakozással kell várakoznia Istenre, hogy valóban találkozzanak! Ha Európa 
napjait nézzük, akkor az elszalasztott találkozásokat siratjuk. 
 

Belealudtunk a kereszténységünkbe. Elfogyott az olaj! A szentírás-magyarázók ezt a 
történetet értelmezik és egyértelmű választ adnak. Az okosak a lámpásaikkal együtt olajat is 
vittek magukkal. Akár mondhatom így is, a lámpás a hit világossága. A hit ajándék, 
mindegyikünk megkapja ezt az ajándékot, amikor megkeresztelnek, de a lámpást utána kell 
tölteni. A hit világossága cselekedetek nélkül elsötétül! 
 

Az ostobák kérik az okosakat, adjatok az olajatokból. Nem olyan egyszerű érteni. Nem lehet a 
másik ember helyett jót tenni. A másik ember helyett meg lehet tenni adott feladatot, mert az 
a másik lusta, vagy hanyag, csak magának élő. Ha helyette megtesszük, ami az ő dolga lenne, 
ettől ő még nem lesz jobb. Miért nem tudnak az okosak az olajukból adni? 

 

Mi ez az olaj? Ez az olaj a hit jelenléte a világban! 

 

Jól tudjuk mindannyian, hogy a hit cselekedetek nélkül halott. Akinek nincs olaja, annak 
halott hite van. A hitünk olaja a jócselekedet. A hit a jócselekedetek által él a világban. Nem 
lehet a jót megtenni a másik helyett. Nem lehet a másik helyett  jót tenni, mert ez 
mindenkinek egyéni küldetése, egyéni feladata. A mindennapok okossága, keresztény 
okossága, keresztény bölcsessége a jócselekedetek világa.  
 

Jócselekedetek nélkül nincs kereszténység! Jótettek nélkül nincs kereszténység. Jézus 
világossá és egyértelművé teszi az ő szolgálatát, nem azért jöttem, hogy nekem szolgáljanak, 
hanem, hogy Én szolgáljak! Ez a jócselekedetek világa. A mi kereszténységünk a mi hitünk 
erre a területre szólít bennünket, ahol megtehetjük azt, amit csak mi tehetünk meg. Ahol 
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megtehetem én is, te is, ő is, mindegyikünk azt, amit csak ő tehet meg. E nélkül nincs 
kereszténység. Ezért a keresztény hit nem hittételek foglalata, hanem gyakorlat, vallás, 
vallomás. Vallomás az, hogy az ember össze tudja kulcsolni a kezét. Nem lehet úgy 
imádkozni, hogy megállunk az Isten előtt és lógatjuk, vagy ölbe tesszük a kezünket: Uram! Itt 
vagyok! Szólók Hozzád! Ez nem emberi magatartás. Az emberi magatartást Jézus tanította 
nekünk: Ahogy Én tettem, ti is azt tegyétek. Ti is úgy cselekedjetek! 
 

Ma egy hónapja avattuk fel Istenes Szent János szobrát itt a kórházunkban. Istenes Szent 
János üzenete: Legyetek jók magatokhoz! Tegyetek jót! A legnagyobb jó, amit az ember tehet 
önmagának, hogy jót tesz! Amikor mi a keresztény örökségen gondolkodunk, annak a 
világnak az ajándékán, amit jelent nekünk Krisztus, amit jelent nekünk az Isten szeretete a 
világunkban, ami a hit világa, mert az ember ebből a hitből él, hogy szeretik! Ennek a hitnek 
kell minden nap jelenlévőnek lenni a világunkban. Az első keresztényekkel kapcsolatosan 
nem véletlenül mondták: Nézzétek, hogy szeretik egymást! 

 

Az emberek igyekeztek ehhez a közösséghez tartozni, mert jó olyan közösséghez tartozni, 

ahol megvallják, hogy egymással összetartozunk. Ennek az összetartozásnak az ereje a 
szeretet tetteiben áll. A mai vasárnapon el kell gondolkodnunk ezen a legfontosabb keresztény 
igazságon. Annyiféle módon lehet a hitről, kereszténységről, Istenről, Egyházról beszélni.  
 

Az biztos: A hit cselekedetek nélkül halott! 

Egyház szeretet nélkül halott! 

 

Elgondolkodtató: Erdogan, a török muszlim tükröt állít elénk. Mit mond? A keresztény 
Európa – mondja Erdogan - öreg. A keresztény Európa – mondja Erdogan – hitetlen. A 

keresztény Európa erőtlen. Bele kell nézni ebbe a tükörbe, ha keresztényként akarunk élni! 
 

Ma már nyilvánvaló vallomásokkal szembesülünk, amikor két világrend találkozik egymással. 
Európa valóban megöregedett, a keresztény Európa aggastyán. A keresztény Európa nem 
szülte meg a gyerekeit. Ahol nem születnek meg a gyerekek, oda nem lehet importálni más 
hitű, más kultúrájú, más felfogású embereket. Pótolhatatlanok a sajátjaink idegenekkel. 
Ráadásul olyanokkal, akik ki is mondják, hogy nem inkulturálódhatnak. A vallásuk - ha 

ugyan vallás, amiről szó van az esetünkben - megtiltja nekik. 

 

Európa hitetlen, mondja egy mohamedán nekünk európaiaknak. A keresztény Európa hitetlen. 
A keresztény Európa nem tudja felmutatni a keresztény cselekedeteket. Szekularizált Európát, 
Isten nélküli Európát, emberi igazságok Európáját hoztuk létre. Ennek az Európának a 
programjához semmi köze nincs a szeretet tetteinek. Hitetlen! Nincsenek tettei! Illetve, 
amilyen tettei vannak, azok e világiak! Ez az Európa belealudt a hitetlenségébe! Ébredezhet, 
de nincs olaja! Lehet álomból ébredni, de ettől még nem lesznek a szeretet tettei.  
 

Európa gyenge, erőtlen, mondja Erdogan. Egyetlen erő van a kultúrák harcában, egyetlen erő 
van a Föld színén, amit számba lehet venni, ez az áldozat ereje. A keresztény Európa Krisztus 
áldozatából született, mert nagyobb szeretete senkinek nincs annál, mint aki életét adja 
barátaiért! Európa erőtlen, elfogyott a készség, az áldozatkészség, Európa magának él.  
 

Külön-külön mindegyikünknek egyéni céljaink vannak csupán, önző egyénekből soha se lesz 
közösség. Önző egyénekre semmit se lehet bízni. Az erő az önzetlenségben jelenik meg. Az 
az erő, amit megfizetnek, az az erő mindig odaáll, ahol többet fizetnek. Ha Erdogan tükrébe 
nézünk, akkor nekünk magyaroknak sajátos a helyzetünk. 
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Ne felejtsük el, a magyar kereszténység volt Európában a legfiatalabb, ezer esztendőn át 
harcolt azzal a civilizációval, - ha mondható annak - kultúrával, eszmeiséggel, ami ránk 
támadott. A magyar Európa a hit Európája! Köszönhető első Szent Királyunknak, az ő 
küldetéses gondolkodásának. Nem véletlen, hogy a pápa azt mondta: nem apostoli király, 
apostol! Ez meghatározta egész gondolkodását népünknek, nemzetünknek. Egész életünk 
során a hit jegyében küzdöttünk, olyan tetteink voltak, amelyek egész keresztény Európát 
védték! Az erő, az áldozatkészség a mi egész történelmünk meghatározója! 
 

Nem véletlen, hogy valamilyen szinten ebben a helyzetben, Európában, bizonyos értelemben, 
az egész világban sajátosan tekintenek Magyarország felé, függetlenül mindentől, hogy mik 
hangoznak el politikai szinteken. Mi magyarok a kereszténység örökösei vagyunk, Kárpát-
medence keresztény örökösei vagyunk! A mai vasárnapon gondolkodjunk el azon, hogy van-e 

még olajunk? Egyetlen remény, hogy legyenek olyan cselekedeteink, amelyek a szeretet 

tettei, amelyek szolgálnak, szolgálják a nemzetet, szolgálják az életet, a hazát, a másik embert, 
ami egyedül csak a nagylelkű embereknek sikerülhet! 
 

Isten adjon nekünk erőt és nagylelkűséget 
a küldetésünkhöz! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Most, amikor az Úr imádságát imádkozzuk, akkor mégis csak gondoljunk 
elsősorban önmagunkra, bár Magyarország nem választható el Európától. Talán 
reménykedhetünk és kevéske vigaszunk lehet az, hogy ezer éven át ez a magyar 
kereszténység fiatal volt, ez a magyar kereszténység hívő volt Szűzanya oltalma alatt. Ez a 
magyar kereszténység harcos és erős volt, védte a keresztény értékeket. 
 

Közben sajnos a nyugati keresztény világ rabló hadjáratot folytatott, kifosztva más 
földrészeket. Szisztematikus Európának a tönkretétele. Nem véletlen, hogy a francia 
forradalom után először az Egyházat tették tönkre, aztán az Istent szorították ki a világból. 
Most az ember kivégzése van soron. Kérjük az Isten kegyelmét ebben az imádságban, hogy 
legyen erőnk az értékeink megőrzéséhez és továbbviteléhez! 

 

Mi Atyánk… 

Könyörögjünk 
Hálát adunk Istenünk, hogy szentségi ajándékoddal tápláltál minket, kérjük, hogy Szentlelked 
kiáradása által maradjon meg az igazlelkűség kegyelme mindazokban, akikben mennyei erőd 
működni kezdett Krisztus, a mi urunk által.                                                                      Amen  

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Minden szentmise után az Isten áldása egy kapaszkodó. Az áldás az Isten 
igenje! Ha mi igazán keressük az Istennel való találkozást, akkor a találkozásban isteni erőben 
részesülünk és a Szűzanya közbenjárásában is. Évike nagyon szépen köszönöm, Isten 
ajándéka ez, ahogy a Szűzanyához fordultál énekeddel a nevünkben és fordulunk hozzá 
mindannyian! Köszönöm, hogy eljöttetek férjeddel, Árpáddal együtt! 
 


